



الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية

REPUBLIQUE ALGERIENNE DEMOCRATIQUE ET POPULAIRE

MISSION PERMANENTE D'ALGERIE
AUPRES DE L'OFFICE DES NATIONS UNIES
A GENEVE ET DES ORGANISATIONS
INTERNATIONALES EN SUISSE

البعثة الدائمة للجزائر
لدى مكتب الأمم المتحدة بجنيف
والمنظمات الدولية بسويسرا

N° : MPAG/ 360.../20

La Mission permanente de la République Algérienne Démocratique et Populaire auprès de l'Office des Nations Unies et des Organisations internationales en Suisse présente ses compliments au Bureau du Haut-commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme, Service des procédures spéciales et, en référence à sa note n° AL DZA 5/2020 du 02 décembre 2020, concernant " des allégations de fermeture de lieux de culte et d'Eglises Protestante d'Algérie (EPA), ainsi que des actes de discrimination à l'encontre des membres de la minorité chrétienne protestante", a l'honneur de lui faire parvenir, en annexe, la réponse du Gouvernement algérien à ce sujet.

La Mission permanente saurait gré au Secrétariat, de bien vouloir inclure cette réponse dans la documentation concernant cette question, y compris la documentation écrite qui serait soumise au Conseil des Droits de l'Homme.

La Mission permanente de la République Algérienne Démocratique et Populaire auprès de l'Office des Nations Unies et des Organisations internationales en Suisse saisit cette occasion pour renouveler au Bureau du Haut-Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme, Service des procédures spéciales, l'assurance de sa haute considération

Genève, le 08 janvier 2021

Bureau du Haut-Commissariat des Nations Unies aux Droits de l'Homme,
Service des Procédures Spéciales,
Palais Wilson, 52 Rue des Pâquis
CH-1201 Genève, Suisse

c.c :

- Rapporteur spécial sur la liberté de religion ou de conviction,
- Rapporteur spécial sur le droit de réunion pacifique et la liberté d'association
- Rapporteur spécial sur les questions relatives aux minorités

OHCHR REGISTRY

12 JAN. 2021

Recipients :.....SPD.....

Enclosure

(Translated from Arabic)

People's Democratic Republic of Algeria

**Permanent Mission of Algeria to the United Nations Office at Geneva
and the international organizations in Switzerland**

N: MPAG/ 360/20

Response of the Ministry of Justice to the questions concerning allegations of the closure of Protestant churches and places of worship

I. Detailed explanation of the legal basis for the closure of the 13 places of worship and churches affiliated with the Protestant Church of Algeria

A review of the judicial rulings in cases related to the closure of many buildings used as places of worship shows that the most important legal principles on which the decisions were based were as follows:

(a) Violation of the provisions of Ordinance 06-03 of 28 February 2006, which sets out the conditions and rules for the practice of religious rites for non-Muslims, including:

Article 5, which stipulates that the designation of any building for the practice of religious rites is subject to the prior approval of the National Commission for the Practice of Religions, established under article 9 of the Ordinance, whose composition and provisions are set out in Executive Decree No. 07-158 of 27 May 2007. Accordingly, many of the claims filed before the competent judicial authorities have been rejected for failure to include in the case file any document attesting to the prior approval of the Commission.

Article 7, which stipulates that collective religious worship is allowed only in buildings designated for that purpose that are open to the public and whose purpose is evident from the outside. In this regard, there have been a number of cases involving the use of buildings originally intended for housing, commerce or services for religious purposes or for purposes inconsistent with the legal conditions applicable to establishments open to the public, or buildings whose purpose is not evident from the outside. In some of the cases filed, the property covered by the lease agreement was used for a purpose inconsistent with the stipulations of the lease agreement, such as the use of a building originally leased for a cultural purpose that was used for religious purposes. In addition, some buildings do not have a title deed with an official contract recorded in the land registry, in accordance with article 29 of the Real Estate Act.

(b) Violation of the provisions of the Associations Act (No. 12-06) of 12 January 2012, including:

Article 7, which stipulates that the establishment of an association is subject to the issuance of a permit and a registration receipt. In the case of municipal or provincial associations, the permit is deposited with the municipal or provincial People's Council, while for interprovincial or national associations, it is deposited with the Ministry of the Interior. Some buildings designated as places of worship have been closed for failure to submit the registration receipt with the Municipal People's Council in accordance with this article.

The accreditation granted to the Association of the Protestant Church of Algeria allows it to conduct its activities at the national level, in accordance with the laws of the Algerian Republic. The membership certificate proves only that a group of persons has joined the Association of the Protestant Church of Algeria and does not imply the establishment of a church without the authorization of the competent authorities.



(c) A case was also rejected for a procedural reason, namely lack of jurisdiction *ratione materiae* according to article 913 of the Code of Civil and Administrative Procedure. The dispute centred around a request to suspend the enforcement of a judgment issued by an administrative court before the same court, whereas it is the Council of State that has legal competence to decide on such matters.

(d) The legal basis for the judgment of Tizi Ouzou Administrative Court of 7 July 2020, mentioned in the Special Rapporteurs' communication

The communication contains a claim that the above-mentioned judicial ruling confirmed that the Protestant Church of Algeria is not officially recognized because the constituent documents required under article 7 of the Associations Act of 2012 were not submitted, and nor was the receipt for the registration request from the administrative authorities, which serves as authorization, in accordance with article 8 of the Act.

However, it is clear from a review of the ruling that the Court had not examined the validity of the accreditation of the Protestant Church of Algeria, but had focused on the failure to respect the rules and conditions relating to the designation of buildings for non-Muslim religious practice and the failure of the municipal associations to obtain the prior approval of the National Commission for the Practice of Religions, in accordance with Ordinance 06-03 of 28 February 2006, which sets out the conditions and rules for the practice of religious rites for non-Muslims. The violation of the provisions of the Associations Act of 12 January 2012 was also considered, especially those related to the registration receipt that is provided after the constituent permit is deposited with the Municipal People's Council.

Lastly, it should also be noted that not all the judgments issued in these cases were against associations affiliated with the Protestant Church of Algeria. In some cases, the rulings were in their favour. This came about as a result of the cancellation of provincial decisions to close some buildings designated for Christian worship because the decisions were unlawful when it came to the measures taken, failure to respect prior measures before taking them and abuse of authority by deciding on final closure without specifying a specific deadline.

II. Detailed explanation of the measures taken by the Algerian Government to ensure the protection and promotion of the rights to freedom of religion and belief, freedom of expression, peaceful assembly and association of all religious minorities, including Protestants and their clergy, as well as measures taken to investigate and punish all acts of violence committed against them.

(a) The most important legislative measures taken by Algeria to ensure the protection and promotion of the rights to freedom of religion and belief, freedom of expression, peaceful assembly and association of all religious minorities, including the Protestant Christian minority and their clergy:

Since its independence, Algeria has become a party to many international and regional legal human rights instruments, particularly those stemming from the Universal Declaration of Human Rights, such as the International Covenant on Civil and Political Rights, which takes precedence over domestic law, in accordance with article 154 of the Algerian Constitution.

The protection and promotion of the rights to freedom of religion and worship, expression, peaceful assembly and association of all religious minorities are guaranteed by the Constitution and the basic laws of the State.

*** The Constitution (amended in 2020 by presidential decree No. 20-442)**

The Constitution enshrines the principle of non-discrimination, and article 37 stipulates that all citizens are equal before the law. They have the right to equal protection. There shall be no discrimination on the basis of birth, race, sex, opinion or any other personal or social condition or circumstance.

According to article 34, constitutional provisions regarding fundamental rights, public freedoms and guarantees apply to all public authorities and institutions and may only be restricted by legislation and for reasons related to maintaining public order and security and protecting national principles and other rights and freedoms enshrined in the Constitution. In all cases, these restrictions shall not prejudice the essence of these rights and freedoms. In order to guarantee legal security, the State, in implementing legislation relating to rights and freedoms, ensures the readability, accessibility and stability of legal texts.

Article 35 establishes that fundamental rights and freedoms are guaranteed by the State.

The rights to freedom of opinion, worship, expression, peaceful demonstrations and the establishment of associations are also guaranteed in the following articles:

Article 51: Freedom of opinion is inviolable. Freedom of worship shall be guaranteed and exercised in compliance with the law. The State guarantees the protection of places of worship from any political or ideological influence.

Article 52: Freedom of expression is guaranteed. Freedom of association and public assembly shall be guaranteed and exercised upon obtaining a permit. The law shall determine the modalities for exercising these freedoms.

Article 53: The right to form associations shall be guaranteed upon obtaining a permit. The State encourages associations of public interest. An organic law shall determine the modalities for the establishing of associations. Associations may be dissolved only by judicial decision.

Article 195: The Constitutional Court may be notified of a plea of unconstitutionality, on the basis of a referral from the Supreme Court or the Council of State, when one of the parties in a trial claims before a court that the legislative or regulatory provision on which the litigation depends violates rights and freedoms guaranteed by the Constitution.

According to article 198, if the Constitutional Court rules that a law is unconstitutional, the law shall not be passed. If the Constitutional Court rules that a legislative or regulatory provision is unconstitutional, this text shall lose its effect beginning on the day the Court's decision is issued. If the Constitutional Court rules that a legislative or regulatory text is unconstitutional based on article 195 above, this text shall lose its effect beginning on the day determined by the Constitutional Court's decision. The opinions and decisions of the Constitutional Court shall be irrevocable and binding upon all public, administrative, and judicial authorities.

It should be noted that under article 225 of the amended Constitution, laws that need to be amended or repealed in accordance with the provisions of the Constitution will remain in effect until new laws are prepared or amended in a reasonable time.

*** Ordinance 06-03 on the conditions and rules for practising religions other than Islam:**

This ordinance specifies the conditions and rules for practising religions other than Islam, as follows:

Article 2: The Algerian State, which adheres to Islam, guarantees freedom of worship within the framework of respect for the provisions of the Constitution, the provisions of this ordinance, laws and regulations in force, respect for public order, public morals and the fundamental rights and freedoms of others. The State also guarantees tolerance and respect between different religions.

Article 3: Non-Muslim religious associations benefit from State protection.

Article 4: It is prohibited to use religious affiliation as a basis for discrimination against any person or group.

*** The right to religious demonstrations:** Article 8 of Ordinance 06-03 stipulates that religious demonstrations may be conducted only with prior authorization, and

Executive Decree No. 07-135 of 19 May 2007 sets out the conditions and modalities of religious demonstrations for non-Muslims.

The National Commission for the Practice of Religions, established under article 9 of Ordinance 06-03, ensures that freedom of worship is respected and addresses matters and concerns relating to such worship.

* **The Associations Act (No. 12-06) of 12 January 2012:** The practice of religious rites for non-Muslims takes place within the framework of an association whose formation is subject to the Associations Act. This does not restrict the religious freedom of non-Muslims but rather guarantees it.

* **Organic Act No. 12-05 of 12 January 2012 on the media,** article 2 of which states that media activity is exercised freely within the framework of the provisions of this organic act and the applicable legislation and regulations, in accordance with respect for Islam and other religions.

Article 5 also stipulates that media activities should promote the principles of the republican system, the values of democracy, human rights, tolerance and the rejection of violence and racism.

* **Act No. 05-04 of 6 February 2005 containing the Act on the organization of prisons and the social reintegration of prisoners:** Freedom of worship for non-Muslims is also guaranteed for persons deprived of their liberty, in accordance with the provisions of this act, especially article 66 (3), which provides that detainees have the right to practise their religious duties and to receive visits from a cleric of their religion.

* **The Code of Criminal Procedure,** article 1 of which stipulates that the Code is based on the principles of legality, a fair trial and respect for human dignity and human rights.

2. Measures taken to investigate and punish all acts of violence against religious minorities, including the Protestant Christian minority and their clergy

Equality before the law is one of the basic principles enshrined in the Constitution, which provides that all citizens are equal before the law. The Constitution also establishes the principle of the independence of the judiciary, who are subject only to the law and operate based on the principles of legality and equality and are accessible to all.

The judiciary works to provide protection for people, including religious minorities, from all forms of violence, in accordance with the Constitution and various legislative texts:

(a) The Constitution:

Article 164: The judicial power shall protect society and citizens' freedoms, and fundamental rights, in accordance with the Constitution.

(b) Legislative texts:

Code of Criminal Procedure

*** On the realization of the right to access to justice:**

The Algerian legislature has taken a range of measures to give effect to this principle:

The establishment of a number of judicial councils and courts, as well as criminal appeal courts, throughout the national territory, with the aim of bringing the justice system closer to the citizens.

The right to have recourse to the courts and the right of defence. Any person who can prove that he or she cannot afford to pay for judicial assistance may request legal aid in accordance with the conditions set out in Ordinance 71-57 of 5 August 1971, amended and supplemented by Ordinance 09-02 of 25 February 2009.

There is an obligation to formally notify the parties, whether during the preliminary investigation, the judicial investigation or the trial, that is, at all stages of the criminal

proceedings, in order to respect the basic principle of adversarial proceedings and thus ensure access to justice.

All citizens have the right to file a complaint with the public prosecutor if they believe that the facts in question constitute a crime. If the case is dismissed, the person concerned has the right to file a complaint accompanied by a civil claim before the investigating judge in accordance with articles 72 to 78 of the Code of Criminal Procedure, or a civil claim before the judge of the session, in accordance with articles 239 to 247 of the Code.

*** Ensuring the victim's right to redress:**

The competent judicial mechanisms for examining complaints by victims of human rights violations are those established in national legislation. Victims may file complaints with the judicial police or the prosecutor's office or file a complaint accompanied by a civil claim before the investigating judge.

The Public Prosecutor has the authority to initiate public proceedings through a direct summons before the presiding judge, or by requesting the opening of an investigation before the investigating judge.

After public proceedings have been initiated, the investigating judge is required by law to summon the victim and allow him or her to join the proceedings as a civil party at any stage of the investigation, in accordance with articles 74 to 78 of the Code of Criminal Procedure. This guarantees the victim's right to obtain compensation. The victim may also join as a civil party before the criminal judge, and if this is not possible, he or she may do so before the civil judge, taking into account the provisions of civil law.

In the event that the victim is not satisfied with the ruling handed down in the criminal proceedings, he or she has the legal right, like all the other parties, to appeal and to oppose the ruling (in the case of a judgment in absentia), in accordance with the Code of Criminal Procedure.

Criminal Code

The Criminal Code prohibits defamation against a person or persons belonging to an ethnic, philosophical or specific religious group with the intent to incite hatred between the citizens or inhabitants of Algeria and provides for penalties of between 1 month and 1 year's imprisonment and/or a fine of between 10,000 and 100,000 dinars (art. 298 (2)).

Article 298 bis also establishes a punishment of 5 days to 6 months' imprisonment and/or a fine of between 5,000 and 50,000 dinars for any insult levelled at one or more of the persons described in article 298.

Article 150 also establishes the penalty of imprisonment and a fine for anyone who damages, vandalizes or desecrates graves in any way. This protection extends to the graves of non-Muslims, as the article is phrased in general terms. Article 160 bis (3) establishes the penalty of imprisonment and a fine for anyone who deliberately vandalizes or desecrates places of worship.

In general, the Criminal Code criminalizes attacks on individual freedoms, attacks on the honour and dignity of persons, their private lives and the disclosure of secrets, by establishing various penalties of imprisonment and/or fines.

رد وزارة العدل بخصوص الاستبيان المتعلق بادعاءات غلق الكنائس المسيحية البروتستانتية والأماكن
الخاصة بها لممارسة الشعائر الدينية

I شرح مفصل عن الأسس القانونية التي تم الاعتماد عليها لتسيب غلق 13 بناية مخصصة لممارسة الشعائر
الدينية وكنائس فرعية للكنيسة البروتستانتية بالجزائر:

بالرجوع الى الاحكام القضائية الفاصلة في القضايا المتعلقة بغلق العديد من البنائات المخصصة لممارسة الشعائر
الدينية، تم تحديد أهم المبادئ القانونية التي تأسست عليها الاحكام بالغلق والتي نجملها فيما يلي:

أ- مخالفة الاحكام الواردة في الامر رقم 06-03 المؤرخ في 28 فيفري 2006 الذي يحدد شروط وقواعد
ممارسة الشعائر الدينية لغير المسلمين، لاسيما منها:

- المادة 5 التي تنص على اخضاع تخصيص اي بناية لممارسة الشعائر الدينية للرأي المسبق للجنة الوطنية
للشعائر الدينية المنشأة بموجب المادة 9 من هذا الامر والمحدد تشكيلتها وأحكامها بالمرسوم التنفيذي
رقم 07-158 المؤرخ في 27/05/2007، وبناء على ذلك تم رفض العديد من الدعاوى المرفوعة امام الجهات
القضائية المختصة لعدم ارفاق ملف الدعوى بأي وثيقة تفيد الرأي المسبق للجنة المذكورة.

- المادة 7 التي تنص على ان تتم الممارسة الجماعية للشعائر الدينية في البنائات المخصصة لذلك دون غيرها
وتكون عامة وظاهرة المعالم من الخارج، وفي هذا الخصوص، تم تسجيل استعمال عدد من البنائات الموجهة
في الاصل للسكن او التجارة او الخدمات لأغراض دينية او استعمالها لأغراض تتنافى مع الشروط القانونية
العمول بها في مجال استقبال الجمهور، او بنايات غير ظاهرة المعالم من الخارج، كما تبين في بعض القضايا
المرفوعة بان العقار محل عقد الإيجار خصص لغرض يتنافى مع ما نص عليه عقد الإيجار، كاستعمال بناية
مؤجرة في الاساس لغرض ثقافي استعملت لأغراض دينية. اضافة الى افتقار بعض البنائات لسند الملكية
بعقد رسمي مشهر بالمحافظة العقارية طبقا للمادة 29 من قانون التوجيه العقاري.

ب- مخالفة الاحكام المتعلقة بالقانون رقم 12-06 المؤرخ في 12 يناير سنة 2012 المتعلق بالجمعيات لاسيما
منها:

- المادة 7: التي تنص على خضوع تأسيس الجمعية إلى تصريح تأسيسي والى تسليم وصل تسجيل، ويودع
التصريح التأسيسي لدى المجلس الشعبي البلدي بالنسبة للجمعيات البلدية، او الولاية بالنسبة للجمعيات
الولائية، او الوزارة المكلفة بالداخلية بالنسبة للجمعيات الوطنية أو ما بين الولايات، حيث تم غلق بعض

البنائيات المخصصة لممارسة الشعائر الدينية لانعدام وصل التسجيل الواجب ايداعه لدى المجلس الشعبي البلدي طبقا لهذه المادة.

وعليه، فان الاعتماد الممنوح لجمعية الكنيسة البروتستانتية الجزائرية يسمح لهذه الاخيرة بممارسة نشاطها طبقا لما تنص عليه قوانين الجمهورية الجزائرية وعلى المستوى الوطني وان شهادة العضوية تثبت فقط انضمام مجموعة من الأشخاص إلى الجمعية البروتستانتية الجزائرية، ولا يعني ذلك انشاء كنيسة بدون الحصول على الترخيص من السلطات المختصة.

ج- كما تم رفض دعوى لسبب إجرائي والمتمثل في عدم الاختصاص النوعي طبقا للمادة 913 من قانون الإجراءات المدنية والإدارية، حيث تمحور موضوع النزاع فيها حول طلب ايقاف تنفيذ حكم صادر عن محكمة ادارية امام نفس المحكمة في حين ان مجلس الدولة هو المخول له قانونا الفصل في ذلك.

د- وعن الاسس القانونية المعتمدة في الحكم الصادر بتاريخ 7 جويلية 2020 عن المحكمة الادارية لتيزي وزو المشار إليها في رسالة المقررين الخاصين:

- ورد في نص الرسالة فقرة تخص الادعاء بان الحكم القضائي المذكور أعلاه أكد على أن الكنيسة البروتستانتية بالجزائر غير معترف بها رسميا لعدم تقديمها للوثائق التأسيسية المقررة طبقا للمادة 7 من القانون المتعلق بالجمعيات لسنة 2012 اضافة الى وصل التسجيل الذي له قيمة اعتماد وتسلمه السلطات الادارية طبقا للمادة 8 من القانون المذكور.

إلا انه وبعد الاطلاع على الحكم، اتضح انه لم يناقش صحة اعتماد الكنيسة البروتستانتية الجزائرية وانما انصب على عدم احترام القواعد والشروط المتعلقة بتخصيص البنائيات لممارسة الشعائر الدينية لغير المسلمين وعدم حصول الجمعيات البلدية على الرأي المسبق من اللجنة الوطنية للشعائر الدينية طبقا للأمر رقم 06-03 المؤرخ في 28 فيفري 2006 الذي يحدد شروط وقواعد ممارسة الشعائر الدينية لغير المسلمين. و مخالفة الاحكام المتعلقة بالقانون رقم 06-12 المؤرخ في 12 يناير سنة 2012 المتعلق بالجمعيات لاسيما ما تعلق منها بوصول التسجيل المسلم بعد ايداع التصريح التأسيسي لدى المجلس الشعبي البلدي.

- وفي الأخير يجدر التنويه كذلك انه لم تكن جميع الاحكام الصادرة في هذه القضايا ضد الجمعيات التابعة للكنيسة البروتستانتية الجزائرية، حيث تم تسجيل بعض القضايا التي جاءت أحكامها لصالحها، وذلك من خلال إلغاء القرارات الولائية القاضية بالغلاق النهائي لبعض البنائيات المخصصة لممارسة الشعائر الدينية المسيحية لمخالفتها المشروعية فيما يخص اجراءات اتخاذها وعدم احترام الاجراءات المسبقة قبل اتخاذها وتجاوز السلطة بتقرير الغلق النهائي دون تحديد مدة محددة يتعين الغائه.

II شرح مفصل للتدابير المتخذة من طرف الحكومة الجزائرية لضمان حماية وترقية الحق في حرية الدين والمعتقد، حرية التعبير، التجمعات السلمية والجمعيات لكل الأقليات الدينية، بما فيها الأقلية المسيحية البروتستانتية ورجال دينهم، وكذا التدابير المتخذة لتحقيق في كل أعمال العنف المرتكبة في حقهم للتعرف على مرتكبيها ومعاقبتهم.

أ- أهم التدابير التشريعية المتخذة من طرف الجزائر لضمان حماية وترقية الحق في حرية الدين والمعتقد، حرية التعبير، التجمعات السلمية والجمعيات لكل الأقليات الدينية، بما فيها الأقلية المسيحية البروتستانتية ورجال دينهم.

تعد الجزائر من الدول التي انضمت، منذ استقلالها، إلى العديد من الآليات القانونية الدولية والإقليمية المتعلقة بحقوق الإنسان، لاسيما تلك المنبثقة عن الإعلان العالمي لحقوق الإنسان كالعهد الدولي الخاص بالحقوق المدنية والسياسية والتي تسمو على القانون طبقا للمادة 154 من الدستور الجزائري.

ان احترام حماية وترقية الحق في حرية الدين وممارسة العبادات، حرية التعبير، التجمعات السلمية والجمعيات لكل الاقليات الدينية يكفله الدستور و القوانين الأساسية للدولة:

* الدستور (المعدل في 2020 بموجب المرسوم الرئاسي 20-442):

يكرس الدستور مبدأ عدم التمييز بين المواطنين في مادته 37 التي تنص على أن كل المواطنين سواسية أمام القانون. ولهم الحق في حماية متساوية. ولا يمكن أن يُنذَرع بأيّ تمييز يعود سببه إلى المولد، أو العرق، أو الجنس، أو الرّأي، أو أيّ شرط أو ظرف آخر، شخصي أو اجتماعي .

وطبقا للمادة 34، تلزم الأحكام الدستورية ذات الصلة بالحقوق الأساسية والحريات العامة وضماناتها، جميع السلطات والهيئات العمومية، ولا يمكن تقييدها إلا بموجب قانون، ولأسباب مرتبطة بحفظ النظام العام والأمن، وحماية الثوابت الوطنية وكذا تلك الضرورية لحماية حقوق وحريات أخرى يكرسها الدستور، وفي كل الأحوال، لا يمكن أن تمس هذه القيود بجوهر الحقوق والحريات. وتحقيقا للأمن القانوني، تسهر الدولة عند وضع التشريع المتعلق بالحقوق والحريات على ضمان الوصول إليه ووضوحه واستقراره.

وتضمن الدولة الحقوق الأساسية والحريات في المادة 35 .

كما يضمن الحق في حرية الرأي وممارسة العبادات والتعبير والتظاهرات السلمية وإنشاء الجمعيات من خلال المواد الآتية:

المادة 51: لا مساس بجريمة حرية الرأي. حرية ممارسة العبادات مضمونة وتمارس في إطار احترام القانون. تضمن الدولة حماية أماكن العبادة من أي تأثير سياسي أو إيديولوجي.

المادة 52: حرية التعبير مضمونة. حرية الاجتماع وحرية التظاهر السلمي مضمونتان، وممارسان بمجرد التصريح بهما. يحدد القانون شروط وكيفيات ممارستها.

المادة 53 : حق إنشاء الجمعيات مضمون. ويمارس بمجرد التصريح به. تشجع الدولة الجمعيات ذات المنفعة العامة. يحدد قانون عضوي شروط وكيفيات إنشاء الجمعيات. لا تحل الجمعيات إلا بمقتضى قرار قضائي.

وحسب المادة 195: يمكن إخطار المحكمة الدستورية بالدفع بعدم الدستورية بناء على إحالة من المحكمة العليا أو مجلس الدولة، عندما يدعي أحد الأطراف في المحكمة أمام جهة قضائية أن الحكم التشريعي أو التنظيمي الذي يتوقف عليه مآل النزاع ينتهك حقوقه وحرياته التي يضمنها الدستور.

وطبقا للمادة 198 فإنه: إذا قررت المحكمة الدستورية عدم دستورية قانون، لا يتم إصداره، وإذا قررت عدم دستورية أمر أو تنظيم، فإن هذا النص يفقد أثره، ابتداء من يوم صدور قرار المحكمة الدستورية، وإذا قررت أن نصا تشريعيًا أو تنظيميًا غير دستوري، على أساس المادة 195 أعلاه، يفقد أثره، ابتداء من اليوم الذي يحدده قرار المحكمة الدستورية. وتكون قراراتها نهائية وملزمة لجميع السلطات العمومية والسلطات الإدارية والقضائية.

يجدر الإشارة انه وطبقا للمادة 225 من الدستور المعدل انه يستمر سريان مفعول القوانين التي يستوجب تعديلها أو إلغائها وفق أحكام هذا الدستور إلى غاية إعداد قوانين جديدة أو تعديلها في اجل معقول.

* الأمر رقم 03-06 المحدد لشروط وقواعد ممارسة الديانات الأخرى غير الإسلام:

يحدد هذا الامر شروط وقواعد ممارسة الديانات الأخرى غير الإسلام، وذلك على النحو الآتي:

المادة 2: تضمن الدولة الجزائرية التي تدين بالإسلام حرية ممارسة الشعائر الدينية في إطار احترام أحكام الدستور وأحكام هذا الأمر والقوانين والتنظيمات السارية المفعول واحترام النظام العام والآداب العامة وحقوق الآخرين وحرياتهم الأساسية. كما تضمن الدولة التسامح والاحترام بين مختلف الديانات".

المادة 3: تستفيد الجمعيات الدينية لغير المسلمين من حماية الدولة".

المادة 4: يحظر استعمال الانتماء الديني كأساس للتمييز ضد اي شخص او جماعة".

*الحق في التظاهرات الدينية: نصت المادة 8 من الأمر رقم 03-06 على أن التظاهرات الدينية لا تتم إلا بترخيص مسبق، وحدد المرسوم التنفيذي رقم 07-135 المؤرخ في 19 ماي 2007 شروط و كيفية سير التظاهرات الدينية لغير المسلمين.

اللجنة الوطنية لشعائر الدينية: أنشأت بموجب المادة 9 من الامر 03-06 والتي تسهر على احترام حرية ممارسة الشعائر الدينية و التكفل بالشؤون و الانشغالات المتعلقة بممارسة هذه الشعائر.

*قانون رقم 12-06 المؤرخ في 12 يناير 2012 المتعلق بالجمعيات: إن ممارسة الشعائر الدينية لغير المسلمين تم في إطار جمعية تخضع في تكوينها لقانون الجمعيات، وهذا لا يعد قيوداً على الحرية الدينية لغير المسلمين وإنما ضمان لها.

*القانون العضوي رقم 12 - 05 المؤرخ في 12 يناير 2012 المتعلق بالاعلام: الذي ينص في المادة 2 منه على انه يمارس نشاط الاعلام بحرية في اطار احكام هذا القانون العضوي والتشريع والتنظيم المعمول بهما، في ظل احترام الدين الإسلامي وباقي الأديان.

كما تنص المادة 5 على ان تساهم أنشطة الإعلام على ترقية مبادئ النظام الجمهوري وقيم الديمقراطية وحقوق الانسان والتسامح ونبذ العنف والعنصرية.

*القانون رقم 04-05 المؤرخ في 6 فبراير سنة 2005 المتضمن قانون تنظيم السجون وإعادة الإدماج الاجتماعي للمحبوسين: إن حرية الممارسة الدينية لغير المسلمين لا تقتصر على الأشخاص المتمتعين بالحرية فقط، بل هي مضمونة كذلك للأشخاص المحبوسين، وذلك وفقاً لأحكام هذا القانون، لاسيما الفقرة الثالثة من المادة 66 التي تحول "للمحبوس الحق في ممارسة واجباته الدينية، وفي أن يتلقى زيارة رجل دين من ديانته".

*قانون الإجراءات الجزائية: الذي ينص في مادته الاولى على ان هذا القانون يقوم على مبادئ الشرعية والمحكمة العادلة واحترام كرامة وحقوق الانسان.

2- التدابير المتخذة لتحقيق في كل اعمال العنف المرتكبة في حق الاقليات الدينية، بما فيها الاقلية المسيحية البروتستانتية ورجال دينهم للتعرف على مرتكبيها ومعاقبتهم:

تعد المساواة أمام القانون أحد المبادئ الأساسية الواردة في دستور الدولة الذي ينص على ان كل المواطنين سواسية أمام القانون، كما كرس مبدأ استقلالية القاضي الذي لا يخضع إلا للقانون، وان القضاء يقوم على أساس مبادئ الشرعية والمساواة وهو متاح للجميع.

ويعمل القضاء على توفير الحماية للأشخاص بما فيهم الاقليات الدينية من كافة اشكال العنف المرتكبة في حقهم وفقاً لما هو مكرس في الدستور ومختلف النصوص التشريعية:

أ- الدستور:

المادة 164: يحمي القضاء المجتمع وحرىات وحقوق المواطنين طبقا للدستور.

ب: النصوص التشريعية:

- قانون الإجراءات الجزائية:

* عن تفعيل الحق في الوصول الى العدالة :

تفعيلا لهذا المبدأ، كرس المشرع الجزائري العديد من الإجراءات التي من شأنها تجسده من خلال:
- إنشاء العديد من المجالس القضائية والمحاكم، وكذا المحاكم الجنائية للاستئناف على مستوى كامل التراب الوطني، بهدف تقريب العدالة للمواطن.

- حق اللجوء إلى القضاء وتكريس حق الدفاع، حيث أن كل شخص يثبت لإفتراره للموارد المالية الكافية للجوء إلى القضاء، يمكن له طلب المساعدة القضائية وفقا للشروط المنصوص عليها في الأمر 57-71 المؤرخ في 05/08/1971 المعدل والمتمم بموجب الأمر 02-09 المؤرخ في 25/02/2009.

- وجوب التبليغ الرسمي لأطراف الدعوى، سواء كان على مستوى التحقيق الابتدائي أو التحقيق القضائي أو المحكمة... أي في كل مراحل الدعوى الجزائية، وذلك لضمان وتحقيق مبدأ الوجاهية، وهو مبدأ أساسي من شأنه السماح للوصول إلى العدالة.

- لكل مواطن الحق في تقديم شكوى لوكيل جمهورية إذا ما رأى أن الوقائع تشكل جريمة، وإذا تم حفظ القضية، يبقى للمعني الحق في تقديم شكوى مصحوبة بادعاء مدني أمام قاضي التحقيق وفقا للمواد من 72 إلى 78 من قانون الإجراءات الجزائية، أو الادعاء مدنيا أمام قاضي الجلسة وفقا للمواد من 239 إلى 247 من نفس القانون.

* عن تفعيل حق الضحية في الانتصاف:

إن الآليات القضائية المختصة في دراسة الشكاوى المرفوعة من طرف ضحايا انتهاكات حقوق الإنسان هي تلك المقررة في التشريع الوطني والمتمثلة في إيداع شكوى على مستوى الشرطة القضائية أو على مستوى نيابة الجمهورية أو إيداع شكوى مصحوبة بادعاء مدني أمام قاضي التحقيق .

ويكون لوكيل الجمهورية السلطة الملائمة من خلال مباشرة الدعوى العمومية بالتكليف المباشر أمام قاضي الجلسة، أو بطلب افتتاح تحقيق أمام قاضي التحقيق.

- بعد مباشرة الدعوى العمومية، حث القانون على أن يستدعي قاضي التحقيق الضحية، ويسمح لها أن تتأسس كطرف مدني في أي مرحلة كان عليها التحقيق وفقا للمواد من 74 إلى 78 من قانون الإجراءات الجزائية، وهو ما من شأنه ضمان حق الضحية في الحصول على التعويض، كما يمكن لها أن تتأسس بنفس الصفة أمام القاضي الجزائي، وان تعذر عليها ذلك يمكن لها التأسيس كطرف مدني أمام القاضي المدني، مراعاة في ذلك أحكام القانون المدني.

- وفي حالة عدم رضا المعني بالحكم الصادر، سمح القانون للضحايا في الخصومة الجزائية مثله مثل جميع الأطراف الأخرى، بالاستئناف والمعارضة (في حالة الحكم الغيائي) وفقا لما ينص عليه قانون الإجراءات الجزائية.

- قانون العقوبات:

إن قانون العقوبات لم يتغاض عن تجريم "القذف الموجه إلى شخص أو أكثر بسبب إنتائهم إلى مجموعة عرقية أو مذهبية أو إلى دين معين بالحبس من شهر (1) إلى سنة (1) وبغرامة من 10.000 دج إلى 100.000 دج أو بإحدى هاتين العقوبتين فقط إذا كان الغرض هو التحريض على الكراهية بين المواطنين أو السكان" (المادة 298 فقرة 2).

كما تنص المادة 298 مكرر على العقوبة المقررة للسب الموجه إلى الشخص أو الأشخاص المنصوص عليهم في المادة 298 أعلاه، والتي تتمثل في الحبس الذي يتراوح بين خمسة (5) أيام إلى ستة (6) أشهر وبغرامة مالية من 5.000 دج إلى 50.000 دج أو بإحدى هاتين العقوبتين.

كما أقرت المادة 150 عقوبة الحبس والغرامة على كل من هدم أو خرب أو دنس القبور بأية طريقة كانت، و إن الحماية الجزائية هنا تشمل حتى مقابر غير المسلمين باعتبار أن المادة جاءت عامة، كما أقرت المادة 160 مكرر 3 عقاب بالحبس والغرامة لكل من يقوم عمدا بتخريب أو تدنيس الأماكن المعدة للعبادة.

وعموما يجرم قانون العقوبات الاعتداء الواقع على الحريات الفردية والاعتداء على شرف واعتبار الأشخاص وعلى حياتهم الخاصة وإفشاء الأسرار، وذلك بتقرير عقوبات مختلفة من حبس و/أو غرامات مالية.